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جایزه ۱۵ میلیون دلاری وزارت خارجه آمریکا 
برای اطلاعات درباره سپاه 

یکی از حســاب های توییتری وابسته به وزارت امور خارجه آمریکا با تکرار 
ادعاهای این کشــور درباره نیروهای قدس سپاه پاســداران، اعلام کرد: برای 
کسانی که اطلاعاتی درباره سپاه پاسداران بدهند تا ۱۵ میلیون دلار، جایزه در 
نظر گرفته ایم. به گزارش ایسنا، حساب توییتری »برنامه پاداش برای عدالت« 
که وابســته به وزارت امور خارجه آمریکاســت، در پیامــی مطرح کرد: برای 
کسانی که اطلاعاتی در اختیار داشته باشند که به »ایجاد اخلال در شبکه های 
مالی سپاه پاسداران ایران« کمک کند تا مبلغ ۱۵ میلیون دلار جایزه می دهد.

در ادعای این حساب توییتری نیروهای قدس سپاه پاسداران به فعالیت های 
تروریستی از  طریق نیروهای نیابتی و استفاده از ابزارهای مالی برای دور زدن 

تحریم های آمریکا متهم شده اند.
این اقدام وزارت امور خارجه آمریکا علیه ســپاه پاســداران و تکرار ادعای 
نقش ایران در حمایت از تروریســم در حالی مطرح می شــود که اخیرا سعید 
خطیــب زاده، ســخنگوی وزارت امور خارجه ایران گفت: جمهوری اســلامی 
ایران و نیروهای مســلح رســمی و قانونی آن بخصوص نیروی قدس ســپاه 
پاســداران انقلاب اســلامی همواره کابوس گروه های تروریستی و افراطی در 
منطقه بوده اند. طبیعی است دولت آمریکا به عنوان مادرخوانده این گروه های 
تروریســتی،  از هیچ تلاشــی برای حمایت از آنها خودداری نکند، کما اینکه 
از ســالها پیش تحریم های ظالمانه و غیرقانونی را علیه مردم ایران و فرزندان 
ســپاهی آنها تحمیل کردند و در زمان ترامپ، بزدلانه دســت به ترور سردار 

شهید قاسم سلیمانی زدند.

ویژه

تشکر جنبش نجبا از ایران
 در سالروز تشکیل الحشد الشعبی

دبیرکل جنبش نجبای عراق در پیامی به مناسبت سالروز صدور فتوای جهاد 
کفایی و تشکیل الحشد الشعبی از حمایت های جمهوری اسلامی ایران از عراق 
در جنگ با تروریســم تقدیر و تشــکر کرد. به گزارش مرکز اطلاع رسانی نجبا، 
شیخ اکرم الکعبی، دبیرکل مقاومت اسلامی نجَُباء در پیامی ضمن تبریک سالروز 
صدور فتوای جهاد کفایی و تأســیس بســیج مردمی، خاطرنشان کرد: در این 
روز خجسته، نقشه قدرت های بزرگ با صرف هزینه های هنگفت و حمایت های 
متنوع از گروه های تروریستی به منظور اشغال، تجزیه و نسل کشی فرزندان عراق، 

به شکست انجامید.
 شــیخ اکرم الکعبی در تشریح ناکامی دشــمن، گفت: تلاش آنان ناکام ماند 
و خداوند مکرشــان را به خودشــان برگرداند. فرزندان صالح عراق برخاستند و 
آســتین ها را بالا زدند و فتوا و نــدای کرامت را اجابت کردند؛ خون و جان پاک 
خود را فدای ایمان و خاک ملت کردند و زیباترین تصاویر دلاوری و مردانگی را 
به نمایش گذاشــتند.  وی این دستاورد ارزشمند را حامل پیامی برای تمام دنیا 
خواند و افزود: جهانیان بدانند که قهرمانان غیور عراقی همیشــه در برابر امواج 
تروریســم - که ساخته و  پرداخته آمریکا و صهیونیسم است - خواهند ایستاد 
و ســپری در مقابل نیروهای تاریکی و تکفیری ها خواهند بود.  وی در پایان از 
همراهی و ایســتادگی جمهوری اسلامی ایران در کنار عراق، طی جنگ مقدس 

علیه تروریسم، قدردانی کرد.
نصر الشمری، سخنگوی رسمی این جنبش نیز در گفت وگویی از حمایت های 

جمهوری اسلامی ایران از عراق تقدیر و تشکر کرد.
همچنیــن محمد کاظم آل صادق، ســفیر ایران در بغــداد نیز در پیامی به 
این مناســبت در صفحه توییترش نوشت: جمهوری اسلامی بهترین مستشاران 
خود را به عراق فرســتاد و درهای همه انبارهای خود را گشــود و برجسته ترین 
شخصیت های خود را تقدیم شهادت کرد تا خون های پاکشان با خون شهیدان 
پاک عراقی آمیخته شود. تمامی این ها به خاطر ایستادگی در کنار ملت مظلومی 
که دشــمنان برای تضعیفش تلاش می کردند و برای یاری رســاندن به فتوای 

مبارکی بود که همچون عنصری راهبردی و گنجینه نصرت الهی قرار داشت.

مسکو در تدارک سفر لاوروف به تهران
ســخنگوی وزارت امور خارجه روسیه با تایید ســفر وزیر امور خارجه این 

کشور به ایران، گفت که زمان انجام شدن این سفر در دست بررسی است.
به گزارش ایسنا، به نقل از خبرگزاری ریانووستی، ماریا زاخارووا، سخنگوی 
وزارت امور خارجه روســیه به این خبرگزاری گفت که زمان ســفر ســرگئی 

لاوروف، وزیر امور خارجه این کشور به تهران در حال بررسی است.
پیش تر، ســعید خطیب زاده، ســخنگوی وزارت امور خارجه ایران نیز سفر 
لاوروف بــه تهــران را تایید کرده و گفته بود، زمان این ســفر به زودی اعلام 

خواهد شد.

آصفی:
 اروپا مسیرش را از آمریکا جدا کند

یک دیپلمات پیشین کشورمان با بیان این که عدم موفقیت مذاکرات برجام 
را صد درصد منتفی نمی دانم، گفت: آمریکا و اروپایی ها اگر به خودشــان نیایند، 
می تواند اقدامات بعدی جمهوری اســلامی ایران را به همراه داشته باشد. انتهای 
ایــن تونلی که اروپایی ها با آمریکایی ها حرکت می کنند نوری دیده نمی شــود؛ 

پرتگاه است. 
حمیدرضا آصفی در گفت وگو با ایسنا در تحلیلی درباره قطعنامه شورای حکام 
آژانس بین المللی انرژی اتمی و اقدامات ایران در این زمینه اظهار داشــت: آنچه 
را غرب بخواهد ما انجام نمی دهیم، ما آن چیزی که منافع ملی کشــور را تامین 
کند، انجام می دهیم، ممکن است آن ها خیلی چیزها بخواهند. آژانس بین المللی 
انرژی اتمی مدت هاست از وظیفه حرفه ای خود خارج شده  و مسئولین جمهوری 
اســلامی ایران به آژانــس این توجه را داده اند، اما ظاهرا آقای گروســی خیلی 
ملاحظه رژیم صهیونیســتی را دارد، در واقــع به طور مودبانه باید گفت با آن ها 

رودربایستی دارد.
وی تصریح کرد: اوج خروج آژانس از حرفه ای گری، سفر گروسی قبل از اجلاس 
به ســرزمین های اشــغالی بود که با هیچ منطقی جور در نمی آید، می توانست 
حداقل ظواهر امر را حفظ کند، می توانست تلفنی صحبت کند و یا پیام محرمانه 
ارســال کند، کاری که کرد بدترین نوعش بود شاید می خواسته بگوید طرفدار 

رژیم صهیونیستی هستم. 
این دیپلمات پیشــین کشــورمان همچنین بیان کرد: شاید نکاتی که گفته 
می شــود نبش قبر گذشته است، وقتی PMD را بستیم دیگر برای چه باید باز 
باشد. ما به لحاظ مبنایی مشکلی نداریم، جواب هم دادیم، اما چه تضمینی وجود 
دارد که مجددا فردا روزی به موضوعی احاله ندهند . این سوء نیت طرف مقابل 
را می رساند در نتیجه این مسائل هم از دلایل دیگری است که آژانس از وظیفه 
حرفه ای گری فاصله گرفته اســت. آصفی خاطرنشان کرد: رژیم صهیونیستی در 
تاسیســات هسته ای خرابکاری کرده، دانشــمندان هسته ای ما را ناجوانمردانه 
ترور کرده و به شهادت رسانده، اگر آژانس وظیفه اش صیانت از فعالیت هسته ای 
صلح آمیز است چرا در قبال این ها ساکت بوده است. آقای گروسی زحمت کشیده 
و در همین اجلاس گفته هر گونه اقدام خشــونت آمیــزی را محکوم می کنم، 

اروپایی ها و آمریکایی ها باید به ما حق دهند که بدبین باشیم و اعتماد نکنیم.
وی تاکید کرد: اینکه کار به کجا می رســد، اول ماجرا اســت یعنی آمریکا و 
اروپایی ها اگر به خودشان نیایند، می توانند اقدامات بعدی جمهوری اسلامی ایران 
را به همراه داشته باشــد. انتهای این تونلی که اروپایی ها با آمریکایی ها حرکت 

می کنند نوری دیده نمی شود پرتگاه است. 
سخنگوی اسبق وزارت امورخارجه کشورمان ادامه داد: نمی شود که جمهوری 
اسلامی ایران هم جزو NPT باشــد، نظارت ها را قبول کند و فقط آژانس ما را 
NPT نظارت کرده و بازرسی شبانه روزی انجام دهد، اما رژیم صهیونیستی در

نباشــد، اما از مزایایش استفاده کند و حتی بازرسی نشود در عین حال اقدامات 
تروریســتی انجام دهد.  آصفی افزود: طبق بنــد ۴ یا NPT ، ۵ یکی از وظایف 
آژانس تســهیل کردن فعالیت های هسته ای صلح آمیز کشورها است این کار را 
کــه انجام نمی دهد، هیچ، حرکت ایذائی انجام می دهد. آژانس بین المللی انرژی 
اتمی باید در این روش تجدید نظر کند. وی در ادامه اظهار داشــت: گروســی 
-مدیــر کل آژانس بین المللی انــرژی اتمی- می گوید آمادگــی داریم به ایران 
بیاییــم،  باید به او گفت شــما زودتر می آمدی رایزنی می کــردی نه این که به 
ســرزمین های اشغالی سفر کنی. در واقع مسیر جداست؛ مسیر آژانس و گفت و 
 گو با )۱-(۱+۵ )به این شکل گفتم تا مشخص باشد آن طرف خلاف کرده  و تمام 

سرزنش ها  متوجه ۱- است.

رویداد

پولیتیک

دیدگاه

ســخنگوی وزارت خارجه کشورمان صبح روز دوشنبه در 
نشست هفتگی خود با خبرنگاران داخلی و خارجی که بیش 
از یک ســاعت به طول کشید در پاسخ به سوالی در ارتباط با 
سفر اخیر گروسی مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی به 
سرزمین های اشــغالی تصریح کرد: ما با یک کنشگر و رژیم 
یاغی در منطقه روبرو هســتیم که بیش از هفت دهه اســت 
که تداوم دار ترین رفتارهای یاغی گرانه، تروریســتی، جنگ 
طلبانه و قانون گریــزی را در نظام بین الملل به منصه ظهور 

گذاشته است.
وی افزود: این رژیم جعلی تا کنون از هیچ تلاشی فروگذار 
نکرده که ســاختارهای حقوق بین الملل را به سخره بگیرد و 
ابراز کند و همه را با چک ســفیدامضای برخی از کشورهای 

مدعی انجام داده است.
خطیب زاده ادامه داد: جای تاسف است که مدیرکل آژانس 
به عنوان کارگزار آژانس این ساختار را در اختیار چنین رژیم 
قانونگریزی قرار داده است یعنی توسط کارگزار، ساختار را به 
سخره گرفته و به چالش کشیده است و دستاوردها در حوزه 

پادمانی توسط خود مدیرکل آژانس بی اعتبار شده است.
خطیب زاده با بیان اینکه فکر می کنم پیام این سفر مثل 
هر اقدام دیپلماتیک دیگری روشــن اســت، افزود: مدیرکل 
آژانس باید نگران بی طرفی و استقلال باشد و طبق اساسنامه 

آژانس در این زمینه وظیفه قطعی دارد.
وی افــزود: در این اقدام مدیــرکل آژانس در زمان غلط و 
جای غلط، افراد غلط را ملاقات کرده اســت و با این اقدام به 
اعتبار آژانس بین المللی انرژی اتمی در چشم عموم و صحنه 
بین الملل ضربه بدی زده اســت. پاسخ ما به این موضوع داده 

شده است و امیدواریم تصحیح رویه شود.
اخلال قطعنامه شورای حکام در روابط ایران و آژانس

خطیب زاده همچنین در پاسخ به سوال دیگری در مورد 
قطعنامه اخیر شــورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی 
علیه ایران گفت: صدور این قطعنامه کاملا یک اقدام سیاسی 
و طراحی شده بود در مسیری که بین ایران و آژانس تعریف 

شده بود خلل ایجاد کرد.
خطیــب زاده افزود: بر اســاس بیانیه مشــترک که ۱۵ 
اسفند ســال ۱۴۰۰ بین ایران و آژانس توافق شده بود رفت 
و برگشــت هایی بین دو طرف انجام شد اما این اقدام، تغییر 
لحن و گفت وگو و بیان های گروســی نشان می دهد که یک 
دستورپذیری از یک مرکز انجام شده است، قطعا نمی توانستیم 
این اقدام سیاسی غیر فنی آژانس را بدون پاسخ بگذاریم. در 
همین چارچوب اقدامات خود را انجام دادیم. من فکر می کنم 
اقدامات صورت گرفته از ســوی ایران قاطع و متناســب بود. 
هر چند که آنها بگویند که قطعنامه شکلی و توصیه ای بوده 
است. اگر ضرورتی بر انجام قطعنامه نبود آنها حتما باید مسیر 

دیگری را می رفتند.
ســخنگوی وزارت خارجه در ارتباط بــا رفت و آمدهای 
دیپلماتیک اخیر به تهران افزود: هفته گذشــته ســفر آقای 
امیرعبداللهیان به هند را داشتیم ایشان در این سفر با مقامات 
ارشــد هند دیدار داشــتند. با ایرانیان و تجــار در دهلی نو، 
حیدرآباد و بمبئی دیدار کردند، چندین توافقنامه و یادداشت 
تفاهم بین مقامات دو کشــور در جریان این سفر امضا شد و 
در این سفر در واقع موضوع دیپلماتیک منطقه ای مورد تاکید 

ما پیگیری شد.
پاسخ متناسب ایران به آژانس

ســخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به ســوالی مبنی بر 
این که عده ای معتقد هســتند که پاسخ داده شده از سوی 
ایران به قطعنامه اخیر شــورای حکام مبنی بر توقف فعالیت 
دوربین های فراپادمانی آژانس بین المللی انرژی اتمی در ایران 
کافی نبوده اســت و باید اقدامات جدی تری انجام می شــد، 

خاطر نشان کرد: پاسخ ایران قاطع و متناسب بود.
وی افزود: اگر در مسیر مذاکرات همکاری ببینم متناسب 

به آن پاسخ می دهیم.
جنگ روانی اسرائیل

خطیب زاده در پاسخ به سوال دیگری در مورد اخبار منتشر 
شــده درباره برگزاری مانور مشــترک رژیم صهیونیستی با 
قبرس و ادعاهای مقامات صهیونیستی در این باره علیه ایران 
تاکید کرد : این گونه اخبار نادرســت و جعلی نشان می دهد 
که رژیم صهیونسیتی و برخی طرف ها چه پازل هایی را برای 
جنگ روانی ایجاد کردند. این ادعای رژیم صهیونیســتی از 

اساس غلط است.
خطیــب زاده ادامه داد: در دعوتی که از ســفیر قبرس در 
تهران در این ارتباط انجام شد ، ایشان تأکید کردند که چنین 
حرفی از اساس غلط است و کذب محض است و اینکه روابط 

ایران و قبرس ممتاز است و اجازه نمی دهیم طرف های ثالث 
اقدامی را صورت دهند.

خطیب زاده با تاکید براین که ســفیر قبرس در تهران به 
صورت کامل این اخبار را رد کردند، گفت : این گونه اخبار در 

راستای عملیات روانی است.
پیگیری وضعیت دیپلمات ایرانی در بلژیک

ســخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاســخ به سوال 
دیگری در ارتباط با آخرین وضعیت اسدالله اسدی دیپلمات 
بازداشت شده ایران در بلژیک و آخرین اقدامات وزارت خارجه 
برای پیگیــری وضعیت این دیپلمات تصریح کرد: از روز اول 
ما تاکید کردیم که اقدام صورت گرفته از ســوی چند کشور 
اروپایی در ارتباط با بازداشت آقای اسدالله اسدی نقض آشکار 
کنوانسیون وین است. دولت آلمان نقض فاحش در این زمینه 
انجام داد و همزمان با سفر رئیس جمهور وقت به اتریش این 

اقدام را انجام داد.
وی با بیان اینکه کشورهای اروپایی از جمله آلمان و بلژیک 
در این زمینه بدعت خطرناکی را گذاشــتند و ما به آنها تذکر 
دادیم، افزود: اکنون نیز می گوییم که باید آقای اسدی بدون 
قید و شرط آزاد و اعاده حیثیت شود و خسارت وارده جبران 

شود.
وی همچنین گفت: با دستور رئیس جمهور انجام شکایت 
حقوقی در این زمینه را در دستور کار گذاشته ایم و این مسیر 

را با جدیت دنبال می کنیم.
آخرین وضعیت مذاکرات

ایران و عربستان
ســخنگوی وزارت خارجه در پاســخ به سوال دیگری در 
ارتباط با خبر منتشر شده از سوی یکی از رسانه های کویتی 
مبنی بر دیدار وزیر خارجه ایران و عربســتان و آخرین روند 
مذاکــرات صورت گرفته بین تهــران و ریاض گفت: در حال 
حاضــر تمرکز ما بر موضوع حج اســت. اینکه حج به خوبی 
برگزار شــود. با توجه به رایزنی هایی که بین ایران و مقامات 
سعودی صورت گرفته شاهد اعزام حجاج به عربستان هستیم. 
این اعزام از روز گذشــته آغاز شــد و ان شــاءالله حج آرام و 

مطمئنی داشته باشیم.
خطیــب زاده افزود: امیدواریم کــه این موضوع به خوبی 
انجام شــود و بعد از انجام این موضوع در مورد مباحث دیگر 

اقدام می کنیم.
ســخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاســخ به سوال 
دیگری در مورد بازگشــایی سفارتخانه های ایران و عربستان 
در تهــران و ریاض گفت: بازگشــایی ســفارتخانه ها یکی از 
موضوعاتی اســت که در ادامه مســیر باید انجام شــود ولی 
همانطور که گفتم اکنون تمرکز ما بر روی موضوع حج است و 
بر این موضوع تمرکز داریم که توافقات صورت گرفته بین دو 
کشــور در این زمینه به خوبی انجام شود و در مراحل بعد در 
ارتباط با موضوعات مطرح شده به فراخور آن تصمیم گرفته 

می شود.
چرخش نیروها در وزارت خارجه

ســخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاســخ به سوال 
دیگری مبنی بر اینکه در حال حاضر ایران در چند کشور مهم 
اروپایی سفیر ندارد و از طرفی دیگر صحبت از تغییر نماینده 
ایران در سازمان ملل شده است و چرا مدتی است که برخی 
از نمایندگی های ایران بدون حضور ســفیر فعالیت می کنند 
و جانشــین های آنها مســتقر نشــده اند، گفت: فرآیندهای 
بروکراتیک در این زمینه که بخشــی از آن در وزارت خارجه 

است، فرآیندهای خاص خود را دارد.
وی بــا بیان اینکه چرخش نیروها در وزارت خارجه امری 
عادی و مرســوم اســت در مورد نماینده ایــران در آژانس 

بین المللی انرژی اتمی گفــت: در حال حاضر آقای غائبی به 
عنوان سرپرســت در نمایندگی ایران در آژانس با هماهنگی 
وزارت خارجه و دســتگاه های مربوطه فعالیت ها را به پیش 
می برد. همانطور که می دانید معرفی سفرای جدید و گرفتن 
آگرمــان برای آنها روند خاص خــود را دارد. در مورد برخی 
از کشــورها ســفرا در مرحله آگرمان و گرفتن ویزا هستند و 
در مــورد برخی از آنها مراحل داخلــی موضوع در حال طی 

شدن است.
وی در پاســخ به این ادعا که گفته می شــود گزینه های 
وزارت خارجه به عنوان سفیر با مخالفت هایی در نهاد ریاست 
جمهوری مواجه شده و این باعث تاخیر در معرفی سفرا شده 
است، گفت: فرآیندهای معمول در این زمینه به صورت عادی 
در حال انجام است. حتما فرآیند انتخاب سفیر و اعزام سفیر با 
حساسیت و دقت نظر بالایی انجام می شود و شاید این موضوع 

باعث شده این برداشت پیش بیاید.
موضع گیری مخرب گروسی

ســخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاســخ به سوال 
دیگری در ارتباط با اظهارات اخیر مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی در مورد ایران در مصاحبه با شبکه آمریکایی سی 
ان ان تاکید کرد: ایشان باید در برخی مواضع و صحبت های 
خود بازنگری کند و به این موضوع توجه داشته باشد. ایشان 
بعضــا فراتر از وظایف خود اظهاراتی را مطرح می کند. در روز 
یکشنبه ایشان در مصاحبه با یکی از رسانه های غربی مطالبی 
را در مورد مسائل داخلی ایران و اقتصاد ایران مطرح کردند که 
طرح این اظهارات از سوی ایشان کاملا غلط است، اگر گزارش 
شــتاب زده اخیر ایشان و اظهارات سیاسی ایشان نبود شاید 
جایگاه آژانس در بحث راســتی آزمایی اینگونه نبود. خطیب 
زاده خطاب به خبرنگاران، گفت: به این موضوع توجه داشته 
باشید، آنچه که ایران انجام می دهد نعل به نعل در چارچوب 
پادمان اســت و اقداماتی که متوقف کرده اقدامات داوطلبانه 

بوده است.
خطیــب زاده تصریح کــرد: اقدامات ایــران هیچ نگرانی 
اشــاعه ای ندارد. ایران جــزو پادمان اســت و اقداماتش در 
چارچوب آن است و بهتر است مدیرکل آژانس بر فعالیت های 
رژیم ها و کشورهایی تمرکز کند که عضو ان پی تی نیستند. 
وی تاکید کرد: ایران کشــوری است که بیشترین نظارت بر 
روی برنامــه هســته ای اش وجود دارد و همیشــه با آژانس 

همکاری کرده است.
ســخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ به پرسش 
دیگری در مورد آینده برجام با توجه به تحولات اخیر، گفت: 
آنچه که ایران در روزهای اخیر انجام داده در پاسخ به اقدامات 

طرف مقابل بوده است.
خطیب زاده گفت: سال هاســت که برجام برای ایران کار 

نکرده و منافع اقتصادی برای مردم ایران نداشته است.
وی بــا تاکید بر اینکه تمام اقدامات ایران برگشــت پذیر 
اســت، افزود: اگر همین فردا در وین توافق نهایی شود تمام 
اقدامــات ایران در ارتباط با کاهش تعهدات برجامی از لحاظ 
فنی برگشــت پذیر اســت و آنچه که برگشــت ناپذیر است 
تروریسم اقتصادی آمریکا و همراهانش علیه ملت ایران است. 
درد و رنجی که آنها بر مردم ایران اعمال کردند برگشت ناپذیر 

است.
خطیب زاده تصریح کرد: توافق در دسترس و ممکن است. 
اگــر آمریکا دو کار انجام دهد. اول اینکــه از این توهم اهرم 
ســازی عبور کند و دوم اینکه بپذیــرد به تعهدات خود ذیل 
برجام و قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت سازمان ملل عمل کند 
و اگر چنین موضوعی صورت بگیرد همین فردا می توانیم به 

وین برویم و توافق را نهایی کنیم.

انتقاد نرم از عراق
ســخنگوی وزارت خارجه همچنین در مورد صحبت های 
اخیر فواد حســین وزیر خارجه عراق مبنی بر اینکه ایران در 
جریــان حمله به اربیل هیچ مدرکی ارائــه نداده که مناطق 
مــورد بمباران قرار گرفته از ســوی تهران مرکز فعالیت های 
موساد بوده است، تصریح کرد: ما به دوستان در عراق توصیه 
می کنیم که مراقب باشند که مرزهای جغرافیایی و کشورشان 
مورد سوءاســتفاده طرف های یاغی برای انجام اقدامات ضد 

امنیتی علیه دوستان شان از جمله ایران قرار نگیرد.
وی افزود: بیش از آنچه که لازم است در این زمینه به آنها 
اطلاع داده شــده اســت. من بارها از همین تریبون در مورد 
اقدامات این رژیم یاغی در عراق و مرزهای عراق هشدار داده 
بودم و آنچه که انجام شد یک جراحی کوچک بود که به هدف 

هم به صورت دقیق اصابت کرد.
ســخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاســخ به سوال 
دیگری در مورد حمله اخیر رژیم صهیونیســتی به فرودگاه 
دمشــق و اینکه این حمله باعث شــده که به صورت موقت 
پروازها و فعالیت ها در این فرودگاه متوقف شــود، گفت: بعد 
از این اتفاق آقای امیرعبداللهیان با همتای ســوری خودشان 
صحبت کردند، این اقدام را محکوم کردند، در مورد چگونگی 
مرتفع کردن مشــکل به وجود آمده برای فــرودگاه و انجام 
پیــش بینی های لازم در این ارتباط صحبت هایی داشــتند. 
در گفت وگوی تلفنی که با دبیرکل سازمان ملل نیز داشتند 
تجاوزات مکرر رژیم صهیونیستی به سوریه را محکوم کردند.

خطیب زاده در ادامه پاسخ به این سوال تاکید کرد: رژیم 
صهیونیستی سعی می کند بحران هایی که با آن روبرو است را 
به خارج از سرزمین های اشغالی منتقل کند. پاسخ درست در 
برابر این اشــغالگری مقاومت و عقب راندن این رژیم متجاوز 
اســت. ملت های منطقه به خوبی می دانند که جواب متجاوز 
سیلی است نه خنده و این موضوعی است که مردم سوریه با 

مقاومت خود نشان دادند.
سخنگوی وزارت خارجه گفت: ســوریه نمی تواند حیاط 
خلوتی برای رژیم اشــغالگر قدس باشد. ما از اقدامات ارتش 
سوریه در برابر این تجاوزات حمایت می کنیم و باید این رژیم 

اشغالگر تجاوزارت خود را پایان دهد.
الزام تعیین دستور سفر گروسی

سخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به سوال دیگری مبنی 
بر اینکه نظر ایران در مورد ســفر گروسی به تهران چیست؟ 
و اینکه آیا ایران انجام چنین سفری را قبول می کند، تصریح 
کرد: مراودات ایران و آژانــس در چارچوب فنی و به صورت 
عادی ادامه دارد. هر سفری باید دستور کار مشخص و واضحی 
داشــته باشد و اگر ایشــان می خواهد در چارچوب مدیرکل 
آژانس به تهران بیاید باید این ســفر دســتور کار مشخص و 
ویژه ای داشته باشد ولی اگر بخواهند به عنوان توریست بیایند 

ایران می توانند این کار را انجام دهند.
وی همچنین گفت: ما برخی از توضیحات را در مورد عدم 
توجه آژانس به بیانیه مشترک ایران و آژانس که در ۱۵ اسفند 
بین دو طرف توافق شد از آژانس خواسته ایم و امیدواریم که 
به این موضوع پاسخ داده شود و همانطور که گفتم مراودات 
ایران و آژانس در چارچوب فنی و عادی خود ادامه پیدا خواهد 

کرد.
ســخنگوی وزارت امور خارجه در ادامه گفت و گوی خود 
با خبرنگاران درخصوص سفر کمیسیونر عالی حقوق بشر به 
چین نیز گفت : ما از سفر کمیسیونر عالی حقوق بشر به چین 
اســتقبال می کنیم. وی افزود : تصور می کنیم که پاسخ این 
اقدام ســازنده چین باید نگاه غیر سیاسی به موضوع حقوق 
بشر و مراودات کمیسیونر عالی حقوق بشر با این کشور باشد.
خطیب زاده ادامه داد: متاسفانه بعضی طرف ها از موضوع 
حقوق بشر به عنوان ابزاری سیاسی استفاده می کنند. ما این 
را نقطه آغازی می دانیم برای این که ان شاءالله چنین مراوداتی 
جواب سازنده ای از مجموعه های بین المللی بگیرد. سخنگوی 
وزارت امور خارجه در پاســخ به ســوال یکی از رســانه های 
خارجی درباره حمله پهپــادی اخیر به اربیل و این که گفته 
شــده در این حمله دو نفر از اعضای ارشــد موســاد در این 
منطقه کشته شده اند و بازتاب گسترده این موضوع در برخی 
از رسانه های داخلی ایران خطاب به خبرنگاران پرسش کننده 

گفت: در خصوص سوال شما ، پاسخی ندارم. 
وی ادامه داد: پاسخ اسرائیل در جای خودش داده می شود 
و پاســخ را در جای خودش می دهیم و در کشــورهای ثالث 

نمی دهیم.
وی همچنین در پاسخ به سوال دیگری در این زمینه گفت: 
منبع تهدید هرکجا باشد در همان جا، تهدید خنثی می شود.

سخنگوی وزارت خارجه:

با توافق در وین، اقدامات ایران برگشت پذیر است

موضع گیری خصمانه وزیرخارجه عراق علیه ایران وزیر خارجه عراق در گفت وگو با یک شــبکه 
مصری، با زبانی تند بــه بیان انتقاداتی از ایران 
در مسائل سیاســی و زیست محیطی پرداخت. 
او البته روابط میان دو کشــور را خوب توصیف 
کرد که برای تقویت آن به »همکاری مشترک« 
نیاز است. به گزارش ایســنا، فواد حسین، وزیر 
خارجه عراق در ابتدای گفت وگو با شــبکه الغد 
مصر گفــت: تهران اکنون »زبــان جدیدی« از 
بغداد می شــنود؛ زبانی که از قبل وجود نداشت. 
ما به ایرانی ها گفتیم که به همکاری مشــترک 
نیاز داریم و به دخالت از طرف ایران نیاز نداریم. 
روابط با ایران از مرحله »ســکوت« به مرحله » 
صریح سخن گفتن« رسیده است، اکنون روابط 
با کشــورهای حاشــیه خلیج )فارس( در سطح 
عالــی اســت و ارتباطاتی میان عــراق و برخی 
ایران  کشــوری های حاشــیه خلیج )فارس( و 

وجود دارد.
وی گفت: ما اکنون گفت وگو و مناقشــه با 
ایران را به روش دیگری آغاز کرده ایم، سیاست 
خارجی امروز عراق دنباله روی از هیچ کشوری 
نیســت. ما تاکید کردیم که سیاست خارجی ما 
از منافع عراق سرچشــمه می گیرد و با دوستان 

رایزنــی و مذاکــره می کنیم اما با دشــمنان با 
ابزارهــای دیگری بــه غیر از خشــونت، مقابله 
می کنیم. ما به تهران اعلام کردیم که اشتراکات 
دینی، تجاری، اقتصادی و غیره با هم داریم و به 
همکاری مشترک نیاز داریم نه دخالت از سوی 
ایران، ما به ائتــلاف و هم پیمانی نیاز داریم، ما 
دخالت در امور عراق را نمی پذیریم. طرف ایرانی 
باید این مســاله را درک کند، ما دوست هستیم 
و همسایه خواهیم ماند و باهم همکاری خواهیم 

کرد اما مساله دخالت ایران قابل قبول نیست.
وی درخصــوص مشــکلات آب نیــز گفت: 
دولت عــراق گام های خود بــرای مقابله با این 
مشــکلات را اتخاذ کرده است اما این مشکل را 
نمی تواند تنها در سطح داخلی حل کرد بنابراین 
ما به همکاری مشــترک با کشورهای همجوار و 
منطقه ای نیاز داریم. اولین گامی که عراق اتخاذ 
کــرد این بود که میزبان معــاون رئیس جمهور 
ایران و مســئول امــور محیط زیســت بود که 
دیداری در عراق با این مســئولان برگزار شد و 

در مورد مساله مدیریت آب به ویژه رودهایی که 
از ایران سرچشمه می گیرند، رایزنی شد.

وی تاکید کرد: با همتای ایرانی خود رایزنی 
کردم و پیشنهاد دادم که چنین گفت وگوهایی 
که درمورد مســائل محیط زیســت است و نه 
تنها در مورد مســائل امنیتی و سیاســی است 
با کشــورهای همجوار افزایش یابد. اگر شرایط 
سیاسی نبود ما برنامه ای برای دعوت کشورهای 
همجوار از جمله عربستان، ترکیه، کویت، اردن 
و ســوریه داشــتیم تا نشســتی برگزار کنیم و 
درمورد مســائل محیط زیســتی و مدیریت آب 
رایزنــی و تبادل نظر کنیم. رودهای اصلی عراق 
اساسا از ترکیه و برخی آن ها از ایران سرچشمه 
می گیرند بنابراین ما باید در چارچوب منطقه ای 
رایزنی کنیم و این مســائل را تنها از طریق راه 
حل مشــترک می تواند حل کرد، این مشکلات 
را نمی توان از طریق اقدامات دیگر برطرف کرد 
زیرا مشکلات خشکســالی فراگیر شده است و 
این مشــکلات اکنون در ایــران، ترکیه و عراق 

وجود دارد، لــذا ما به همکاری مشــترک نیاز 
داریم. عراق برای حل این مشــکلات نمی تواند 
اقدامات انفــرادی اتخاذ کند زیرا این مشــکل 
مشترک اســت اما ما مشکلاتی با این دو کشور 
داریم. وی در ادامه با متهم کردن ایران به تغییر 
مســیر آب رودخانه ها گفت: با ایران باید گفت 
وگوی صریحی داشــته باشیم و عملا این گفت 

وگوها را آغاز کرده ایم.
فواد حســین درخصوص اقدامالت نظامی در 
داخل خاک عراق هم گفت: قبل از سخن گفتن 
درخصوص مشــکلات با ایــران و ترکیه باید به 
این مســاله اشاره کرد که روابط خوبی با این دو 
کشــور وجود دارد و اشتراکاتی زیادی با این دو 
کشور همسایه داریم، ریشه برخی از مشکلات به 

دهه های گذشته باز می گردد.
وزیــر خارجه عراق در بخش دیگری از گفت 
وگوی خود با اشــاره به روابــط اقتصادی خوب 
عراق با ایــران و ترکیه گفت: ما باید زبان گفت 
وگــو را به کار بگیریم و هیــچ جایگزینی برای 

گفت وگو نداریم، ما و بــه ویژه عراق و ایران و 
ترکیه به همکاری مشــترک نیاز داریم. ما باید 
نگرانی هــای ایران و ترکیــه درخصوص آب را 

درک کنیم و راه حلی به جز همکاری نداریم.
وی درخصوص دیدارهای میان عربســتان و 
ایران هم گفت: این نشســت ها بــا ابتکار عمل 
عراق بود و دور پنجم آن ها نیز برگزار شــد. در 
نشست اخیر این مساله مطرح شد که مذاکرات 
میان دو کشــور از مرحله سری به مرحله علنی 
برســد و دیدارها در سطح وزرای خارجه برگزار 

شود و همچنین گام های ملموسی اتخاذ شود.
وزیر خارجه عــراق همچنین تاکید کرد که 
پیشــرفت هایی در روابط ایران و عربســتان به 
وجود آمده است. به گزارش ایسنا، فواد حسین 
پیشــتر نیز با بیان ادعاهایی در ارتباط با حمله 
موشکی سپاه پاســداران به یک مرکز راهبردی 
متعلق به رژیــم صهیونیســتی در اربیل گفته 
بود: ایران هیچ گونه دلیل واضح و ملموســی در 
خصوص حضور اسرائیلی ها در شمال عراق ارائه 
نــداده و قبل از انجام حمله موشــکی نیز هیچ 
گونه پرونده ای مبنی بر وجود اسرائیل در خاک 

این کشور به بغداد نرسید.

مدیرکل آژانس بین المللــی انرژی اتمی در گفت وگویی 
مواضع دیده بان هســته ای ســازمان ملل را درباره تحولات 
اخیــر رخ داده پیرامون همکاری های ایــران و آژانس بیان 
کرد. به گزارش ســی ان ان، رافائل گروسی، مدیرکل آژانس 
بین المللی انرژی اتمی در گفت وگو با این شــبکه در پاسخ 
به این ســوال که آیا اظهارات اخیر ایران به معنی این بوده 
است که به فعالیت های نظارتی اضافی آژانس که ذیل توافق 
هســته ای ۲۰۱۵ با آن ها موافقت کرده بود، پایان بخشیده 
است، گفت: نه به تنهایی اما تا حد زیادی همین طور است. 
گروسی درباره اهمیت احیای توافق هسته ای بر فعالیت های 
نظارتی و راســتی آزمایی آژانس در ایران گفت: ما ابزارهایی 
برای راســتی آزمایی فعالیت های]هسته ای[ ایران در برخی 
محل هــای مرتبط با برجام داریــم، مانند دوربین ها و دیگر 
سیســتم های آنلاینی که به طور مثال، نظارت بر اورانیومی 

که غنی  می شــود را برای ما مقدور می سازد. بنابراین، وقتی 
ایران این دسترســی ها را محدود کند و قرار باشــد برجام 
]توافق هسته ای[ احیا شود، شرکای توافق نیاز به یک مبنای 
کار دارنــد، آن ها باید بدانند ایران چه چیزی در اختیار دارد 
و چه چیزی ندارد تا درخواست راستی آزمایی کنند. اگر این 
را در اختیار نداشته باشند، رسیدن به یک توافق از نظر فنی 
غیرممکن می شــود یا می توان توافقی داشت که مبتنی بر 
هیچ اطلاعاتی نیست و فکر می کنم چنین اتفاقی نمی افتد. 
به همین دلیل است که ما می گوییم این یک موضوع جدی 
اســت و عواقبی دارد. او توضیح این مســئله که اگر آژانس 
نتواند همچنان بر فعالیت های هســته ای ایران واقف باشد، 
نمی تواند فعالیت های نظارتی و راستی آزمایی ذیل برجام را 
انجام دهد، بیان کرد: ما نخواهیم توانست بر اساس اطلاعاتی 
دقیــق این کار را انجام دهیم و فکــر نمی کنم که بتوان بر 

اســاس مبنایی متزلزل به یک توافق خوب دست پیدا کرد، 
بنابراین،  شدنی نیست. اما امیدواریم که امکانی برای انجام 
دادن آن وجود داشته باشد. مدیرکل آژانس بین المللی انرژی 
اتمــی در ادامه گفت: ما باید با ایران بنشــینیم ]و صحبت 
کنیــم[، باید خیلــی زود این کار را انجــام دهیم تا دوباره 
وضعیت را بررسی کنیم. آن ها می دانند که مدیرکل آژانس 
آماده این کار اســت. به خودشان بستگی دارد. گروسی در 
پاســخ به این سوال که با توجه به اظهارات اخیر سخنگوی 
وزارت امور خارجه ایران مبنی بر این که ایران شــفاف ترین 
و صلح آمیزترین برنامه هسته ای را دارد، آیا واقعا همین طور 
است، گفت: ایران شاید کشوری باشد که بیشترین بازرسی 
در برنامه هســته ای آن به عمل می آید. این صحت دارد. اما 
این متناسب با فعالیت هایی است که آن ها دارند، همچنین 
کارکرد برجام قبلی و همچنین تا حدی نتیجه سوابق قبلی 

اســت. ما الان فرصت پرداختن به این هــا را نداریم اما این 
سابقه و پیشینه، پیشینه ای متزلزل با فراز و فرودهایی است 
که مواقعی بوده است که آن ها به تعهداتشان پایبند نبوده اند. 
این در گذشــته است. ما می خواهیم آینده را بررسی کنیم. 
ما در حال حاضر با یک مشــکل مواجیهم. مشکلی که الان 
داریم این است که ما باید برخی اطلاعات را در اختیار داشته 
باشــیم و آن ها این ]اطلاعات را[ به ما نمی دهند. او افزود: 
مشکلی که وجود دارد واضح است. مشکل این است که ایران 
به برخی سوالات آژانس پاسخ نداده است، این است که ایران 

الان به جای این که همکاری را افزایش دهد.

گروسی: 

امیدوارم بتوانیم با ایران گفت  وگو کنیم


